

走近 煤炭

山西出版集团山西人民出版社

老师

中国煤炭博物馆

山西人民出版社山西出版集团



图书在版编目(CIP)数据

走近中国煤炭博物馆/中国煤炭博物馆编.─太原: 山西人民出版社,2007.1

ISBN 978-7-203-05768-0

I. 走... II. 中... III. 煤炭工业—博物馆—概况—中国 IV. F426.21-28

中国版本图书馆CIP数据核字(2007)第009909号

走近中国煤炭博物馆

者:中国煤炭博物馆

责任编辑:赵 玉

装帧设计: 太原弘成图文有限公司

出 版 者: 山西出版集团·山西人民出版社

地 址:太原市建设南路21号

邮 编: 030012

电 话: 0351-4922220 (发行中心)

0351-4922217 (综合小)

E-mail: fxzx@sxskcb.com

web@sxskcb.com

网 址: www.sxskeb.com

经 销 者: 山西人民出版社

承 印 者: 山西劳动印刷厂

开 本: 889mm×1194mm 1/16

印 张: 12

印 数: 1-500册

版 次: 2007年1月第1版

印 次: 2007年1月第1次印刷

书 号: ISBN 978-7-203-05768-0

定 价: 120.00元

编委会主任: 康明章

编委会委员: 张奎元 陈胜军 王 晋 艾亚民

胡高伟 赵志健 温和平 郭海胜

主 编: 康明章

撰 稿: 胡高伟 温和平

翻 译: 张仙芳 美 工: 祁建红 执行副主编: 胡高伟

Director of editorial board: Kang Mingzhang

Members of editorial board: Zhang Kuiyuan Chen Shengjun Wang Jin Ai Yamin

Hu Goowei Zhao Zhijian Wen Heping Guo Haisheng

Chief editor: Kang Mingzhang

Writer: Hu Gaowei Wen Heping

Translator: Zhang Xianfang

Art editor: Qi Jianhong

Executive associate editor in chief: Hu Gaowei

【目录 ontents

馆长致辞	Address of Curator	002
前言	Preface	004
关怀与鼓舞	Solicitude and Encouragement	007
基本陈列	Basic Exhibition	038
地下矿井	Underground Coal Mine	070
收藏珍品	Collections and Curiosities	077
图书文献	Books and Documents	123
古代壁画	Ancient Murals	126
学术交流	Academic Exchange	142
观众留言	Visitors Comments	151
观众服务	Visitors Service	156
旅游会展	Tourism, Convention and Exhibition	157
多种经营	Diversified Economy	160
历史沿革	The Course of Historical Change and Development	165
机构设置	Internal Structure of the Coal Museum of China	187





康明章 Kang Mingzhang

馆 长 致 辞

在浩瀚的历史长河中,煤炭为人类社会的发展作出了巨大贡献、留下了丰厚的焊接文 化遗产,成为人类文明的重要篇章。中华民族是最早认识和利用煤炭的民族之一,早在六 七千年前,煤炭就登上了中国历史的舞台,为我们的祖先所认识利利用。伴随着中国历史 的发展,特别是新中国成立以来,我国项田勘探、煤炭开采、煤炭加工利用和煤炭科技事

中国煤炭博物馆作为煤炭行业博物馆、是伴随着我国改革开放的脚步而诞生的。二十 几年来,在原煤炭工业部和山西省委、省政府的领导下。全馆职工广泛征集煤炭文物、标 本、文献和史料、深入开展煤炭历史、煤炭科学、煤炭文化的研究、组织煤炭陈列和煤炭 展览、在国内外宣传了中国煤炭、普及了煤炭科技、为公众提供了优质的精神文化产品。



Address of Curator

In the long course of human history, coal has made great contribution to social development. It has become an important section of human civilization with rich cultural inheritance left. Chinese nationality is one of the first nationalities that know and use coal. Our ancestors began to use it as early as 6000 to 7000 years ago. With the development of Chinese history, especially after the founding of the People's Republic of China, coal mining, exploration, procession and usage has made much rapid progress and many great achievements. Coal technology has taken immeasurable effect in economic operation and development. Coal is still the most important energy resource till today.

As a museum of coal industry, the Coal Museum of China emerged following the step of Chinese reform and opening up. For more than 20 years, under the leadership of former Ministry of Coal Industry and Sharizi Provincial Government, the whole staff members have collected coal relics, specimens, documents and historical materials extensively, studied coal history, science and culture thoroughly and organized many coal exhibitions. All the work propagated Chinese coal, popularized coal science and technology and provided high quality spiritual and cultural output for the public. The Coal Museum of China has taken the proper effect of a state-level museum.

We believe that with the support of all circles of society, the Coal Museum of China will surely make greater development in the future.

前

中国煤炭博物馆是我国唯一的国家级煤炭行业博物馆,是全国煤炭行业历史文物、标 本、文献、资料的收藏中心,是煤炭工业的科普教育机构、科学研究机构和宣传教育机构、 是崇尚科学和文明的象征。中国煤炭博物馆由于其特殊的功能和地位,被中国科协、国家 旅游局授予"全国科普教育基地"、"全国工业旅游示范基地"的称号,被山西省授予"山 西省青少年教育基地"和"山西省爱国主义教育基地"等光荣称号。

中国煤炭博物馆分东、西两院、占地约11公顷、建筑面积约90,000平方米、由陈列大 厅、中国煤炭科教文交流中心、学术报告厅、办公研究楼和现代科技学院等组成。

中国煤炭博物馆基本陈列总体规划为"七馆一井": 煤的生成馆、煤炭与人类馆、煤炭 开发技术馆、当代中国煤炭工业馆、煤炭艺术馆、煤炭文献馆、中外交流馆和模拟矿井。 现在,对外开放的有煤的生成馆、煤炭与人类馆、煤炭艺术馆、煤炭文献馆和模拟矿井。 另外还新开发了古代壁画馆和煤矿安全教育馆,在全国煤炭工业的两个文明建设中发挥了 重要作用,在全国行业博物馆的建设和发展中走出了一条全新的道路。



团结奋进的领导班子: 康明章(中)、张奎元(左三)、陈胜军(右三)、王晋(右二)、艾亚民 (左二)、胡高伟(左一)、赵志健(右一)

Harmonious and promising leading group: Kang Mingzhang(center), Zhang Kuiyuan(third from the left), Chen Shengjun (third from the right), Wang Jin (second from the right), Ai Yamin (second from the left), Hu Gaowei(first from the left), Zhao Zhijian(first from the right)



Preface

As the only state-level museum of coal industry, the Coal Museum of China is the national collecting center of historical relics, specimens, documents and materials of coal industry. At the same time it is the science education organization and research organ, also the symbol of advocating science and civilization. Because of the special function and position of it, the Coal Museum of China has been granted the title of "National Base for Science Education", "National Industrial Tourism Demonstration Model" by China Science and Technology Association and National Tourism Administration successively, and was granted the honor of "Shanxi Provincial Education Base for Teenagers", "Shanxi Provincial Patriotism Education Base" successively by Shanxi Provincial Government.

The Coal Museum of China is divided into east and west courts, covering an area of 11 hectares with floorage of about 90,000 square meters. It is composed of exhibition building, China Coal Scientific, Educational and Cultural Exchange Center, academic auditorium, office and researching building and College of Modern Technology and Science.

The overall plan of basic exhibition of the Coal Museum of China mainly includes seven exhibition halls and one imitation coal mine. They are the coal formation hall, coal and human being hall, coal technology hall, modern China coal industry hall, coal art hall, coal documents hall, Chinese–foreign exchange hall and imitation coal mine. Exhibition halls that are now open to the public include: coal formation hall, coal and human being hall, coal art hall, coal documents hall and underground coal mine. In addition, ancient murals hall and coal safety education hall have been newly developed. Having played an important role in the construction of both the material progress and the cultural and ideological progress in the national coal industry, the Coal Museum of China marked out its way along a totally new path of construction and development of professional museum.



关怀与鼓舞

Solicitude and Encouragement



山西省委副书记、省长于幼军同志听取中国煤炭博物馆的工作汇报 Vice secretary of Shanxi Provincial Party Committee, governor of Shanxi province, Yu Youjun listening to the work report of the Coal Museum of China

中国煤炭博物馆从开始筹建到 20 多年的发展,一直受到党和国家的高度重视,原中顾委副主任薄一波同志亲自题写馆名,原国务院副总理李岚清同志对中国煤炭博物馆的首期陈列发来贺信,原煤炭工业部和山西省的各级领导高扬文、李立功、王茂林、胡富国、张宝顺、于幼军、韩英、濮洪九、梁东、杨志明、王显政等同志在中国煤炭博物馆建设和发展的不同时期给予了极大的关注与支持。本栏主要收集部分资料,展现各级党委、政府对中国煤炭博物馆的支持和帮助,同时也借此机会向所有支持、帮助中国煤炭博物馆建设和发展的仁人志士表示衷心感谢!

Beginning from the preparation period, the Party and state has attached great importance to the development of the Coal Museum of China for more than 20 years. Former vice chairman of the Central Advisory Commission, Bo Yibo inscribed the name of the museum in person. Former vice premier of State Council, Li Lanqing sent congratulatory letter to the first term of exhibition. Leaders of former Ministry of Coal Industry and all different levels of Shanxi province: Gao Yang—wen, Li Ligong, Wang Maolin, Hu Fuguo, Zhang Baoshun, Yu Youjun, Han Ying, Pu Hongjiu, Liang Dong, Yang Zhiming and Wang Xianzheng paid close attention and gave great support to the construction and development of the Coal Museum of China at different stages. This column mainly collects part of the materials to show the support and help of Party committee and governments of all different levels to the Coal Museum of China, at the same time, to express sincere thanks to all the people with lofty ideals who supported and helped the Coal Museum of China in its building and development.



中国株为

博物館

薄一波同志为中国煤炭博物馆题写馆名 Comrade Bo Yibo inscribed the name for the Coal Museum of China in person



彭真同志题词

Inscription of comrade Peng Zhen for the Coal Museum of China



致中国煤炭博物馆第一期 征集陈列展的信

值此"中国煤炭博物馆第一期征集陈列展"开幕之际, 我谨表示祝贺。

文博事业的发展代表一个国家的文明程度,体现一个国家、一个民族的发展历史,反映一个国家的民族精神和社会风貌,是人类一项崇高的事业。我衷心希望国家煤炭局、山西省政府在社会各界的大力支持下,把中国煤炭博物馆办成一座一流的国家级行业博物馆,成为科普教育的一个重要阵地和精神文明建设的重要基地。

文博事业是先进文化的重要组成部分。中国煤炭博物馆的全体人员必须树立科学、文明、进步的思想观念,不断提高思想道德素质和科技文化水平,为先进文化的传播作出自己的贡献!



二〇〇〇年九月十六日

李岚清同志为中国煤炭博物馆首期陈列展发来贺信

Congratulatory letter to the first term of exhibition of the Coal Museum of China from Comrade Li Langing

Inscription of former vice chairman of the National People's Congress, Cheng Siyuan 原全国人大副委员长程思远同志题词



元九の多八月

Inscription of the Eighth member of the standing committee of NPC, former secretary of Shanxi Provincial Party committee, Li Ligong 第八届全国人大常委、原山西省委书记李立功同志题词